
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   سرمايه هاي آزاد شده در كجا هزينه مي شود؟
محمد حس�ني- ته�ران: آنگونه كه مس��ئولان ارش��د دولت خبر 
داده اند 7 ميليارد دلار از س��رمايه هاي بلوكه ش��ده ايران آزاد ش��ده 
اس��ت. اين وعده ها قبل تر هم به گوش مي رس��يد، اما سؤال اين است 
كه اين سرمايه ها در كجا خرج مي ش��ود؟ چون در زندگي مردم هيچ 
نمودي ندارد و هر روز بخشي از صنايع غذايي و امكانات رفاهي گران تر 
مي ش��وند. بنابر اين تا در معيش��ت مردم تفاوتي حس نشود، مردم به 

حرف هاي دولت اعتنايي نمي كنند.
---------------------------------------------------
  چرا با استعمال قليان در مراكز عمومي برخورد نمي شود؟ 

يك شهروند- تهران: پيرو خبر »سونامي سرطان ها محصول آرامش 
قليان سراها« در روزنامه جوان و بر اساس قانون، دولت موظف است در 
اماكن عمومي از استعمال قليان و عرضه آن جلوگيري كند. كاري كه 
در شيراز توسط گشت شهرداري در بوس��تان ها و تفرجگاه ها كنترل 
مي شود. چند ش��ب قبل بنده در كنار درياچه ش��هداي خليج فارس 
تهران حضور داشتم، از هر س��ه خانواده متأسفانه به صورت تقريبي يا 
شايد دو  خانواده يكي مشغول كشيدن قليان بودند. اين شرايط به غير از 
گروه هاي جواناني بود كه روي صندلي مشغول استعمال قليان بودند. 

واقعاً شرايط دردناكي بود، چون ما براي لذت از طبيعت آنجا رفته بوديم 
و دود قليان ها و ذغال به دست ها محوطه را اشغال كرده بودند. پليس و 

مأموران پارك هيچ برخوردي با آنها نداشتند.
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88498445سرويس اجتماعي

تجميع بيمه هاي درماني؛  درد يا درمان؟!
تجميع كارشناسي نشده، عدالت را از سامت دور مي كند

اگرچه سازمان بيمه سامت ايرانيان هم اكنون 
مدتي اس�ت اعام وجود كرده و رئيس و بودجه 
مس�تقل دارد اما هنوز هدف اصلي تشكيل اين 
س�ازمان يعني تجميع بيمه هاي درم�ان اتفاق 
نيفت�اده و س�ازمان هاي بيمه گر از اج�راي اين 
تكليف قانوني سرباز مي زنند. در عين حال اين 
نگراني وجود دارد كه مب�ادا ادغام كيفيت ارائه 
خدمات را از ش�رايط كنوني هم ضعيف تر كند. 
اگر به قانون برنامه پنجم توس��عه مراجعه كنيد در 
مي يابيد تجميع بيمه ها و تش��كيل سازمان بيمه 
سلامت ايرانيان يكي از تكاليفي است كه در ماده 38 
اين قانون به آن تأكيد شده است. در مقابل، با وجود 
اصرار وزير بهداشت براي تحقق اين مسئله به موازات 
اجراي مراحل تازه تري از طرح تحول سلامت، وزير 
رفاه ضمن اقرار ب��ه اينكه تجمي��ع بيمه ها قانون 
است،  با بيان اين جمله كه »تجميع يك شبه سبب 
متلاشي شدن بيمه ها مي شود« نارضايتي خود را از 
اين قانون آش��كار كرد. اين در حالي است كه فقط 

يك سال تا پايان برنامه پنجم زمان داريم و تكليف 
تجميع بيمه ها براي سال اول اجراي اين قانون است؛ 
تجميعي كه هدف اصلي آن تحقق عدالت در سلامت 
و ارائه خدمات يكسان به اقشار گوناگون جامعه است 
در حالي كه هم اكنون عدالتي در خدمات بيمه هاي 

موجود ديده نمي شود. 
    ادغام بيمه هاي درمان در سيماي قانون 

چالش ب��ا بيمه ها تقريباً از زماني ك��ه اين بخش از 
زير مجموعه بهداش��ت و درمان خارج ش��د، يكي 
از اصلي ترين موضوعاتي بوده كه مس��ئولان نظام 
سلامت با آن مواجه بوده اند. دولت يازدهم نيز كم كم 
دارد به همين چالش مبتلا مي ش��ود و گله هايي از 
بيمه ها را مي توان از زبان دكتر سيد حسن قاضي زاده 
هاشمي شنيد. حالا ديگر وزير بهداشت هم نسبت به 
تجميع بيمه ها اظهار علاقه مي كند چراكه به باور وي 
اين تجميع سبب مي شود تا برنامه هاي سلامت بهتر 
پيگيري شود. اما مديران سازمان تأمين اجتماعي 
با چنين اقدامي مخالفند و براي طرح اين مخالفت 

هم به تبصره2 ماده 38 قانون يعني همان تبصره اي 
كه ادغام را تكليف كرده اس��ت، استناد مي كنند. 
اين تبصره مي گويد: »بيمارستان ها و مراكز ملكي 
صندوق تأمي��ن اجتماعي كه درمان مس��تقيم را 
بر عهده دارند با حف��ظ مالكيت در اختيار صندوق 
مذكور باقي مانده و مطابق مقررات به سازمان بيمه 

سلامت ايران فروش خدمت خواهند نمود.«
    اس�تدلال مخالفان ادغام بخ�ش درمان 

تأمين اجتماعي در بيمه سامت
به باور مخالفان ادغام، اموال، س��رمايه ها، املاك، 
منابع و درآمدهاي سازمان تأمين اجتماعي نتيجه 
دسترنج چند نسل كارگران و حق الناس محسوب 
مي شود كه بر اساس موازين قانوني و شرعي از ادغام 
مستثني شده است. رسول خضري، عضو كميسيون 
بهداش��ت و درمان مجلس در اين باره مي گويد:  در 
ادغام بخش درمان تأمين اجتماعي با سازمان بيمه 
سلامت، املاك و ساختمان هاي تأمين اجتماعي 
ادغام نمي ش��وند؛ يعني با حف��ظ مالكيت تأمين 

اجتماعي بر املاك خود، بخش درمان اين سازمان 
در بيمه سلامت ايرانيان ادغام مي شود. به باور وي، 
اين ادغام براي آن اس��ت كه ه��ر ايراني يك كارت 
سلامت الكترونيك داشته باشد و عدالت در سلامت 
اجرا شود و بيمه پايه درمان، پيشگيري، بهداشت و 
توانبخشي براي همه يكسان باشد. بنا به تأكيد وي 
در صورت ادغام نيز قاعدتاً بيمه شدگان اين سازمان 
بايد همچنان از خدمات به صورت رايگان استفاده 
كنند؛ چراكه حق بيمه بيشتري نسبت به كاركنان 
دولت پرداخت مي كنند. محمد حسين قرباني ديگر 
عضو كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس ضمن 
تأكيد بر اينكه بيمه تأمي��ن اجتماعي هم از ادغام 
مستثني نيست، معتقد است: پس از ادغام، شرايط 
درمان ديگر شرايط خاص خود را دارد و همه از يك 

سطح خدمات برخوردار مي شوند. 
    ادغام بيمه ها ضرورتي مشروط 

بديهي اس��ت ادغام بيمه هاي پايه س��لامت يك 
تكليف قانوني براي رفع تبعيض ميان بيمه هايي 
نظير بيمه بانك ها،  ش��ركت نفت،  ش��هرداري ها 
و س��اير بيمه ه��اي رنگارنگ��ي كه صف��ر تا 100 
هزينه هاي درماني بيمه شدگان را جبران مي كنند 
با بيمه هاي ضعيفي چون بيم��ه خدمات درماني 
و تأمين اجتماعي مي تواند يك راهكار باش��د اما 
با شرايطي. حتي وزير بهداش��ت هم آذرماه سال 
گذش��ته درباره تجميع بيمه ها اينگونه اظهارنظر 
كرده بود: در تجمي��ع بيمه ها بايد پرس��يد آيا با 
يكپارچه شدن بيمه ها، آنهايي كه راضي هستند 
مانند سايرين ناراضي مي شوند و ناراضي ها راضي؟ 
اگر مي خواهيم افرادي را كه از بيمه خود رضايت 
ندارند، راضي كني��م، بايد پول كاف��ي در اختيار 
وزارت رفاه ق��رار دهيم يعني بيمه ه��ا منابعي در 
اختيارشان باش��د كه بتوانند تعهدات بيشتري را 
متقبل شوند و سقف و افراد بيش��تري را پوشش 
دهند. اما اگر مي خواهيم با تجميع بيمه ها افرادي 
را كه از بيمه هاي تكميلي راضي هستند، ناراضي 
كنيم، اين به معناي توزيع كمبود و فقر اس��ت. بر 
اين اساس به نظر مي رسد براي اجراي ادغام بايد 
كارشناسي شده تر قدم برداش��ت؛ چراكه بعيد به 
نظر مي رسد شهرداري ها،  بانك ها و شركت هايي 
همچون نفت و پتروش��يمي و همچني��ن صدا و 
سيما از ارائه خدمات مطلوب به كاركنانشان كوتاه 
بيايند و كاهش خدمات به سطحي پايين تر از اين 
تنها براي بيمه ش��دگان خدمات درماني و تأمين 

اجتماعي رخ مي دهد.

عكس: فاطمه عرفانيان/ جوان

نمايندگان مجلس با 
كلي�ات طرح�ي كه    خبر

وزارت آم�وزش و پرورش را مكل�ف مي كرد 
مربي�ان پي�ش دبس�تاني و خري�د خدمات 
آموزش�ي را به صورت حق التدري�س به كار 

گيرد، مخالفت كردند. 
نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي در جلسه 
علني صب��ح ديروز پارلم��ان، كلي��ات طرح دو 

فوريت��ي الحاق ي��ك تبصره به م��اده 17 قانون 
تعيين تكليف استخدام معلمين حق التدريسي و 
آموزشياران نهضت سوادآموزي در وزارت آموزش 
و پرورش را مورد بررس��ي قرار دادند. در جريان 
بررسي كليات اين طرح غلامرضا كاتب پيشنهاد 
سلب يك فوريت از طرح مذكور را مطرح كرد اما 
نمايندگان ب��ا 98 رأي موافق، 91 رأي مخالف و 
7 رأي ممتنع از مجموع 221 نماينده حاضر در 

صحن علني پارلمان با آن مخالفت كردند. 
وكلاي مل��ت در نهايت ب��ا 109 رأي موافق، 74 
رأي مخال��ف و 19 رأي ممتن��ع از مجموع 219 
نماينده حاضر در صحن علن��ي كليات اين طرح 
را رد كردند. بر اساس اين طرح كه دو فوريت آن 
در جلسه علني روز يكش��نبه مجلس به تصويب 
رسيده بود اما كليات اين طرح در جلسه ديروز رد 
شد، وزارت آموزش و پرورش مكلف مي شد مربيان 

پيش دبستاني و مربيان خريد خدمت آموزشي را 
كه در اولويت اس��تخدام قرار دارند، بدون رعايت 
ماده 8 اين قانون به صورت حق التدريسي به كار 
گيرد. اين طرح از سوي جمعي از نمايندگان و در 
پي تجمعات مكرر معلمان حق التدريسي و مربيان 
پيش دبستاني در مقابل صحن علني مجلس تهيه 
شده بود اما در نهايت با رد شدن آن از دستور كار 

مجلس خارج شد.

مجلس با حق التدريسي ماندن معلمان مخالفت کرد

رئيس ديوان عدالت اداري:
دولت و مجلس حدود اختيارات 

رئيس جمهور را تعيين کنند 
منتظ�ري گف�ت:  حج�ت الاس�ام  
بي�م آن م��ي رود ك�ه ع�دم تعيي�ن 
تكليف اص�ل ۱۱3 قانون اس�اس�ي به 
اخت�افي غيرقابل قبول منتهي شود.

رئيس دي��وان عدالت اداري با اش��اره به 
موضوع اصل 113 قانون اساس��ي گفت: 
بيم آن مي رود ك��ه اين موضوع به موضع 

اختلافي غيرقابل قبولي منتهي شود. پسنديده است دولت و مجلس با 
همكاري هم حدود اختيارات رئيس جمهور را تعيين كنند. 

حجت الاسلام والمسلمين منتظري در جلس��ه هيئت عمومي ديوان 
همچنين با تبريك هفته دولت به همه كاركنان و شاغلان در بخش هاي 
دولتي، به موضوع حدود مسئوليت رئيس جمهور در قانون اساسي كه 
مجدداً مطرح شده است، اشاره كرد و اظهار داشت: در اصل 113 قانون 
اساس��ي و به موجب اصلاحيه سال 1368 آمده اس��ت، »پس  از مقام  
رهبري،   رئيس جمهور عالي ترين  مقام  رسمي  كشور است  و مسئوليت  
اجراي  قانون  اساسي  و رياست  قوه  مجريه  را جز در اموري  كه  مستقيماً 

به  رهبري  مربوط مي شود، بر عهده  دارد.«
وي افزود: اينكه اجراي اين اصل چگونه باش��د، همواره در دولت هاي 
گذش��ته نيز مورد بحث و اختلاف نظر بوده و برداش��ت هاي متفاوتي 
از اين اصل مي شود، به نحوي كه برخي رئيس جمهور را مسئول اجرا 
شدن قانون اساسي مي دانند و نه اجرا كردن آن. ضمن اينكه برخي نيز 
معتقدند با توجه به اصل تفكيك قوا، رئيس جمهور تنها مسئول اجراي 

اصولي است كه برعهده قوه مجريه نهاده شده است. 
رئيس ديوان عدالت اداري با اشاره به حذف عبارت »تنظيم روابط قواي 
سه گانه« از مسئوليت هاي اجرايي رئيس جمهور در اصل 113 قانون 
اساسي پس از اصلاح تصريح كرد: در اين عبارت شائبه دخالت بوده كه 
حذف شده است. بنابراين آنان كه مدعي هستند، رئيس جمهور مي تواند 

در همه مسائل ورود يابد، بايد به اين مسئله توجه كنند. 
حجت الاسلام والمسلمين منتظري افزود: به علاوه تفسير قانون اساسي 
بر عهده شوراي نگهبان است و شوراي نگهبان در تفسيري از اصل 113 
بيان داشته است كه اولاً مستفاد از اصول متعدد قانون اساسي آن است 
كه مقصود از مسئوليت اجرا در اصل 113 قانون اساسي، امري غير از 
نظارت بر اجراي قانون اساسي است. ثانياً، مسئوليت رئيس جمهور در 
اصل 113 شامل مواردي نمي شود كه قانون اساسي تشخيص، برداشت، 
نوع و كيفيت اعمال اختيارات و وظايف��ي را به عهده مجلس خبرگان 
رهبري، شوراي نگهبان، مجمع تشخيص مصلحت نظام، مجلس شوراي 
اسلامي، قوه قضائيه و هر مقام و دس��تگاه ديگري كه قانون اساسي به 
آنها اختيار يا وظيفه اي محول كرده است. ثالثاً، در مواردي كه به موجب 
قانون اساس��ي رئيس جمهور حق نظارت و مسئوليت اجرا ندارد، حق 

ايجاد هيچگونه تشكيلاتي را هم ندارد. 
وي تأكيد كرد: با توجه به اينكه اين موضوع همواره از سوي دولت هاي 
مختلف مطرح ش��ده و بيم آن مي رود كه به موضع اختلافي غيرقابل 
قبولي منتهي ش��ود، پسنديده اس��ت كه دولت و مجلس با همكاري 
هم ح��دود اختيارات رئيس جمه��ور را در اصل 113 قانون اساس��ي 

تعيين كنند.
 رئيس ديوان عدالت اداري با تذكر نسبت به موضوع اصول معطل مانده 
قانون اساسي كه اجراي آن از وظايف دولت است و متأسفانه از گذشته 
تا به حال هيچ اقدام مؤثري در اجرايي كردن آنها انجام نش��ده است، 
گفت: از باب دلس��وزي به قوه مجريه مي گوييم كه بهتر اس��ت دولت 
به اجراي اصول معطل مانده و وظايفي كه در اجراي قانون اساس��ي 

برعهده دارد، بپردازد. 
حجت الاسلام والمسلمين منتظري با طرح اين پرسش كه چرا دولت ها 
در طول سال هاي پس از انقلاب و تأسيس قانون اساسي تاكنون نسبت 
به اجرايي كردن برخي اصول اقدام نكرده اند، اضافه كرد: اصل هشتم از 
اصول مهم قانون اساسي در احياي قانونمند امر به معروف و نهي از منكر 
است كه تا به امروز بر زمين مانده و متأسفانه هيچ دولتي تا كنون براي 
احياي آن اقدام نكرده است. وي ادامه داد: همچنين نمونه ديگر اصول 
اجرا نشده قانون اساس��ي، اصل پنجاهم در موضوع حفاظت از محيط 

زيست است كه نيازمند توجه جدي است. 
رئيس ديوان عدالت اداري گفت: اينكه تا اين اندازه در كش��ور شاهد 
تخريب محيط زيست و منابع ملي هستيم و همچنين ساخت وساز هاي 
بي رويه در مناطق ساحلي، جنگلي و از بين رفتن طبيعت وجود دارد، 
نشان مي دهد كه به اجراي اين اصل توجهي نشده است. حجت الاسلام 
والمسلمين منتظري در ادامه س��خنان خود طرح اين انتقادات را به 
دولت از سرخيرخواهي و دلسوزي دانس��ت و اذعان كرد: انتظار ما از 
دولتمردان اين است كه اگر نظر مخالفي، منطقي و دلسوزانه ارائه شد، 
آن را بپذيرند. وي اضافه كرد: خداوند به پيامبر اسلام كه عقل كل بود 
نيز امر كرده تا در امور اجتماعي و اجرايي با مردم مشورت و پس از آن 

به خدا توكل كند.  
---------------------------------------------------

هشدار يك متخصص تغذيه
مراقب ماهي هاي آلوده باشيد

ماهي هاي آب هاي آزاد، آلوده به فلزات سنگين 
و ناقل ميكروب هستند

ي�ك متخص�ص تغذيه ب�ا هش�دار ب�ه م�ردم در م�ورد مصرف 
ماه�ي آب ه�اي آزاد، آل�وده ب�ه فل�زات س�نگين و فض�ولات 
انس�اني گف�ت: برخ�ي از اي�ن ماهي ه�ا ح�اوي س�موم فلزات 
س�نگين، س�رطان زا و ناق�ل بيماري ه�اي ميكروب�ي هس�تند. 
مرتضي صفوي به مردم هش��دار داد تا از خوردن ماهي پرورش يافته 
در آب هاي آلوده پرهيز كنند. وي تأكيد كرد: بيش��ترين مس��ئله  در 
مورد آبي كه ماهي در آن پرورش مي يابد، اين است كه فلزات سنگين 
نبايد در اين آب باش��د. اين متخصص تغذيه به »فارس« گفت: مثلًا 
آلودگي هاي ناشي از صنايع كه وارد آب دريا مي شود، مي تواند بسيار 

آسيب زننده باشد. 
به گفته وي، جيوه، كادميوم، س��رب و ديگر فلزات سنگين اگر داخل 
آب باشند به ماهي انتقال پيدا مي كنند و ماهي ها از نظر فلزات سنگين 
آلوده مي شوند و مصرف آنها بيماري  هاي مختلفي از جمله بيماري هاي 

قلبي، كليوي و انواع سرطان ها را ايجاد مي كنند. 
صفوي خاطرنش��ان كرد: آب محل صيد و پرورش ماهي حتماً بايد از 
نظر س��لامتي و محيط زيس��ت عاري از آلودگي باشد. وي همچنين 
به آب هاي حاوي فضولات انس��اني نيز اش��اره كرد و يادآور شد: اگر 
آلودگي هاي ميكروبي مانند فضولات انساني هم در آب باشد، از طريق 
ماهي به انسان منتقل شده و مي تواند مضر باشد. اين متخصص تغذيه 
هشدار داد: درصد آلودگي درياي خزر به فضولات انساني و خليج فارس 
به جيوه اگر بالاتر از اس��تاندارد بين المللي باشد، قطعاً محل مناسبي 

براي صيد ماهي به شمار نمي رود. 
وي در م��ورد چگونگي نظارت بر س��لامت ماهي ها گف��ت: مردم كه 
آزمايشگاه ندارند تا سلامت ماهي تضمين شود، بيشتر بايد واحدهاي 
نظارتي مانند ادارات دامپزشكي وقتي كه در كشتارگاه ها و شيلات مهر 
تأييد و كنترل را بر محصولات مي زنند، اين مس��ائل را كنترل كنند. 
صفوي بار ديگر تأكيد كرد: ماهي اگر اين آلودگي را داشته باشد براي 
گروه هاي آسيب پذير مانند خانم هاي باردار، مادران شيرده، كودكان 

و سالمندان خطرناك خواهد بود.

كارشناس�ان در خص�وص مغاي�رت بخش�ي 
از فعالي�ت نس�ل جدي�د تلف�ن هم�راه ك�ه 
ب�ا قان�ون اساس�ي دارد، هش�دار دادن�د. 
پي��رو تصمي��م وزارت ارتباطات مبني ب��ر ارائه 
اينترنت پرس��رعت و خدمات نسل س��وم براي 
تلفن همراه، كارشناس��ان فعال در حوزه مجازي 
درباره تبعات فرهنگي اين اقدام و مغايرت بخشي 
از فعاليت نس��ل جديد تلفن همراه ك��ه با قانون 
اساسي دارد، هشدار دادند. اين در حالي است كه 
پس از مدت ها انتظار مي رفت پيوست فرهنگي 
اپراتورهاي موبايل توسط دبير شوراي عالي فضاي 
مجازي براي تصويب در شوراي عالي ارائه شود، اما 
وزير ارتباطات از تحويل پيوست به رئيس جمهور 

خبر داد. 
حجت الاسلام و المس��لمين رضا غلامي، رئيس 
مركز پژوهش هاي علوم انس��اني اسلامي صدرا 
در ميزگرد »الزام��ات ورود به نس��ل هاي بالاتر 
تلفن همراه« در باره تصميم وزارت ارتباطات در 
اين باره گفت: بخشي از فعاليت نسل جديد تلفن 
همراه، اشكال قانون اساسي دارد و تحقق رسالت 
سازمان صدا و سيما را با مشكل روبه رو مي كند. 

وي افزود: نبايد ش��ك كرد، آنچه در قانون اساسي 
درباره انحصار هرگونه كار رسانه اي- منظور راديو و 
تلويزيون و شبه راديو و تلويزيون- در دست سازمان 
صدا و سيما آمده است، كاملًا با منافع ملي سازگار 
است و جلوي انواع مظالم و بي عدالتي هاي رسانه اي 
را مي گيرد و جا دارد با ورود به موقع مجلس شوراي 
اسلامي، تعارضي كه ميان كار اين نسل از تلفن هاي 
همراه با مسئوليت صدا و سيما وجود دارد و قبلاً نيز 
شوراي محترم نگهبان نظر خود را در تفسير قانون 

اساسي رسماً اعلام كرده است، از بين برود. 
مهدي صرامي، مدير عامل مجمع فعالان فضاي 
مج��ازي انقلاب اس��لامي )فرا( ني��ز در ميزگرد 
خبرگزاري فارس اظهار داشت: ارتقا به نسل هاي 
بالاتر ارتباطي بايد با رفع ابهام هاي قانوني موجود 
در اين زمينه و مبتني بر پيوست فرهنگي و ضوابط 
قانوني باشد؛ چراكه در غير اين صورت چالش هاي 

جبران ناپذيري به دنبال خواهد داشت و به جاي 
اينكه »نهضت توليد محت��واي بومي« در داخل 
ش��كل گيرد مي تواند نهضت »تحميل محتواي 

خارجي« و تهاجم فرهنگي را رقم بزند.
  مغايرت خدمات نسل سوم با شرع

و اخاق 
آيت الله مكارم ش��يرازي در پاس��خ به استفتايي 
درباره خدمات اينترنت پرس��رعت همراه قبل از 
تحقق شرايط قانوني بيان كرد: خدمات اينترنت 
پر سرعت همراه و كليه خدمات نسل سوم و بالاتر 
كاري بر خلاف شرع و بر خلاف موازين اخلاقي و 
انساني است. متن پرسش و پاسخ اين مرجع تقليد 

به شرح زير است:
»پرسش:

محضر مبارك مرجع عالي ق��در حضرت آيت الله 
العظمي مكارم شيرازي )مدّ ظلّه العالي(

باعرض سلام و ادب و احترام
با توجه به آنكه وزارت ارتباطات اعلام كرده است 
ب��ه زودي مجوز »خدم��ات اينترنت پرس��رعت 
همراه و كليه خدمات نسل سوم و بالاتر ارتباطات 

همراه« را به اپراتورهاي تلفن همراه كش��ور ارائه 
خواهد كرد و با عنايت به آنكه حتي در كشورهاي 
لائيك ضوابط و س��از و كاره��اي مختلفي براي 
ايجاد امنيت اخلاقي و رواني كاربران و حفاظت 
از آنان در برابر آس��يب هاي اين ن��وع خدمات از 
جمله دسترس��ي آس��ان به مطال��ب، فيلم ها و 
عكس هاي ضد اخلاقي و ضد انس��اني، ش��ايعه 
پراكن��ي و فتنه انگيزي، تضعيف بني��ان خانواده 
جاسوس��ي و فروش اطلاعات محرمانه كش��ور و 
خانواده ها و امثال آن فراهم ش��ده است ولي در 
كشور ما هنوز بسياري از اين زير ساخت ها فراهم 
نشده است و علي رغم مفاس��دي كه وجود دارد، 
امكان نظارت بر آن ممكن نيست. ضمن توجه به 
آنكه بسياري از كشورهاي مستقل دنيا از طريق 
ساز و كارهاي مختلف توانس��ته اند بخش عمده 
خدمات فضاي مجازي مورد نياز مردم را از طريق 
شركت هاي داخلي ارائه دهند كه موجب امنيت 
و س��لامت خدمات و ايجاد منافع اقتصادي براي 
مردم مي گردد ولي در كشور ما به رغم تأكيدات 
قانوني براي اجراي پروژه »شبكه ملي اطلاعات« 

به عنوان پيش نياز افزاي��ش پهناي باند اينترنت 
فرصت س��وزي دولت هاي مختل��ف باعث تأخير 
در اجراي اين پروژه شده است و با توجه به آنكه 
طبق قوانين كش��ور وجود »پيوست فرهنگي« 
براي چنين طرح هايي الزامي است كه هنوز اين 
خدمات در كش��ور ما فاقد »پيوس��ت فرهنگي« 
مورد تأييد نهادهاي قانوني است؛مستدعي است 
در صورت صلاحديد نظر خود را در مورد اعطاي 
مجوز براي »خدمات اينترنت پر سرعت همراه و 
كليه خدمات نسل سوم و بالاتر ارتباطات همراه« 
قبل از تحقق ش��رايط قانوني و الزام��ات ايمن و 

سالم سازي آن اعلام نماييد. 
با آرزوي سلامت و طول عمر حضرتعالي - جمعي 

از فعالان فضاي مجازي
پاسخ:

بسمه تعالي، با اهداي سلام و تحيت
با توجه به مفاسد متعددي كه براي گسترش دادن 
خدمات اينترنت پر س��رعت همراه ذكر كرده ايد 
از جمله دسترس��ي جوانان و حت��ي نوجوانان به 
مطالب و فيلم ها و عكس هاي آلوده و فيلم هايي 
كه ضديت با اخ��لاق و عقايد اس��لامي دارد و با 
عنايت به اينكه مجوزهاي قانون��ي براي اين كار 
گرفته نشده و مخالفت با قوانين جمهوري اسلامي 
جايز نيست و با توجه به اينكه شبكه ملي اطلاعات 
كه مي تواند بس��ياري از مش��كلات را حل كند، 
فراهم نش��ده به يقين اقدام بر اي��ن كار عجولانه 
يعني خدمات اينترنت پر س��رعت همراه و كليه 
خدمات نسل سوم و بالاتر كاري بر خلاف شرع و 
بر خلاف موازين اخلاقي و انساني است و مسئولان 
محترم نبايد تنها به درآمدهاي مادي اين برنامه 
بينديشند و نبايد آن را نوعي روشنفكري ديني و 
آزادي علمي تصور كنند بلكه لازم است با شوراي 
عالي فضاي مجازي كه مرجع قانوني اينگونه امور 
است، مطلب را در ميان بگذارند و پس از رعايت 
اموري كه جل��وي جنبه هاي منفي اي��ن كار را 
مي گيرد، اقدام نمايند. مسئولان قضايي نيز نبايد 

در اين امر حياتي بي تفاوت باشند.

اينترنت پرسرعت همراه خطر بزرگي براي فرهنگ بومي است 

مغايرت فعاليت نسل جديد موبايل با قانون اساسي
آيت الله مكارم شيرازي: خدمات نسل سوم همراه اول خاف شرع و اخاق است
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كارت هوشمند سامت، جايگزين دفترچه هاي كاغذي 
 بازنشستگان از پرداخت فرانشيز 
در بيمارستان ها معاف مي شوند 

معاون درمان سازمان تأمين اجتماعي 
از صدور كارت هاي هوش�مند سامت 
براي بيمه ش�دگان تأمي�ن اجتماعي 
خبر داد و گفت: جلس�ات متعددي در 
حال برگزاري اس�ت تا براين اس�اس 
بتوانيم با صدور كارت هاي هوش�مند 
س�امت اطاعات مربوط به س�امت 
فرد بيمه ش�ده را در اين كارت ها يا س�يم كارت هايي كه در دست 
بيمار اس�ت، ذخيره كني�م تا وقت�ي به مراك�ز درمان�ي مراجعه 
مي كنن�د س�وابق در پرون�ده الكترونيك قابل مش�اهده باش�د. 
دكتر محمدعلي همتي با بيان اينكه فاز يك مطالعاتي اين طرح در حال 
انجام اس��ت و به زودي عمليات اجرايي  آن آغاز مي شود، گفت: بر اين 
اساس، دفترچه هاي كاغذي تأمين اجتماعي جمع مي شوند و فرد زماني 
كه به مراكز ملكي تأمين اجتماع��ي مراجعه مي كند، امور درماني اش 

راحت تر انجام مي شود، قاعدتاً نسخ پزشكي الكترونيكي مي شود. 
وي افزود: اين طرح ابتدا در مراكز ملكي سازمان اجرا مي شود و پس از 
آن با فراهم شدن زمينه هاي لازم، اجراي طرح در ساير مراكز نيز دنبال 
مي شود. معاون درمان س��ازمان تأمين اجتماعي در پاسخ به اينكه آيا 
در حال حاضر تأمين اجتماعي در تمام استان هاي كشور داراي مراكز 
درماني ملكي است، به »ايس��نا« گفت: تأمين اجتماعي متولي درمان 
نيست و به كمك نظام سلامت آمده است اما تأكيد ما اين است كه به 
خصوص در نقاطي كه مراكز درماني دانش��گاهي كمتري وجود دارد، 

ورود پيدا كرده و ارائه خدمت به بيماران را تسهيل كنيم. 
وي ادامه داد: طرحي در سازمان تأمين اجتماعي تحت عنوان سطح بندي 
وجود دارد كه براس��اس آن به نس��بت جمعيت بيمه ش��ده و يكس��ري 
شاخص هاي تعريف شده مشخص مي ش��ود بايد مراكز درماني در كدام 
نقاط كشور راه اندازي شوند. ما در يك دوره به طور وسيع بيمارستان سازي 
كرديم اما سعي مي كنيم در ادامه به سمت ساخت مراكز ملكي در مناطقي 
برويم كه در آنجا حضور نداش��تيم. همتي ضمن اعلام اين خبر كه قصد 
داريم در نقاطي از كشور كه مراكز ملكي نداريم، امكاني را فراهم كنيم تا 
بازنشستگان در صورت مراجعه به بيمارستان هاي دانشگاهي از پرداخت 
فرانشيز معاف شوند، گفت: مطالعات اجراي اين طرح در دست است و به 

زودي عمليات اجرايي آن شروع خواهد شد. 
---------------------------------------------------
رئيس كميسيون شهرسازي و معماري شوراي 

شهر خبر داد
حفظ باغات و کنترل جمعيت پذيري تهران 

با اصلاح مصوبه 8 بندي دولت سابق
و  شهرس�ازي  كميس�يون  رئي�س 
معماري شوراي اس�امي شهر تهران 
ب�ا اش�اره به جلس�ه روز س�ه ش�نبه 
ش�وراي عالي شهرس�ازي و معماري 
كشور از ابطال و اصاح بندهاي مصوبه 
9۱/2/4 ش�وراي عالي شهرس�ازي و 
معم�اري دول�ت س�ابق خب�ر داد. 
محمد سالاري در اين خصوص گفت: اين مصوبه در دولت قبل با حضور 
رئيس جمهور وقت به تصويب رسيده بود كه عملًا باعث افزايش قابل توجه 
جمعيت شهر تهران، به هم خوردن تناسبات كالبدي پايتخت و از بين رفتن 
باغات به هم پيوسته مي شد. رئيس كميسيون شهرسازي و معماري شوراي 
شهر تهران ادامه داد: نهايتاً پس از حدود شش ماه كار كارشناسي متمركز 
و همكاري متقابل، با مديريت وزير راه و شهرس��ازي و تعامل مثبت آقاي 
قاليباف شهردار تهران، تغييراتي در بندهاي 1،2، 3 و 4 اين مصوبه با در 
نظر گرفتن حقوق شهروندان ساكن در زيرپهنه هاي مسكوني اين مناطق 
در جهت ساماندهي به فضاي كالبدي شهر و صيانت از باغات تهران انجام 
شد. وي اضافه كرد: ابطال بند 5 اين مصوبه در راستاي دغدغه هاي مقام 
معظم رهبري صورت گرفت. اين بند مربوط به زيرپهنه R 241 )باغات به 
هم پيوسته شهر تهران از جمله باغات كن و سوهانك( است كه با پيشنهاد 

شوراي شهر تهران و شوراي عالي شهرسازي ابطال شد. 
س��الاري تصريح كرد: در جلسه شوراي عالي شهرس��ازي سابق، كل 
اراضي به هم پيوس��ته باغات كه به موجب قانون، حداكثر 15 درصد 
بارگذاري به آنها تعلق مي گرفت، داراي بارگذاري 4 طبقه 30 درصدي 
)مجموعاً 120 درصد( شدند كه اين امر موجب از بين رفتن بسياري از 

باغات به هم پيوسته شهر تهران مي شد. 
اين عضو شوراي شهر ادامه داد: بند ششم اين مصوبه كه كليه اراضي 
دولتي متعلق به وزارت راه و شهرس��ازي در بنده��اي طرح تفصيلي 
جديد شهر تهران را - كه اساساً اراضي توسعه ذخيره شهري بودند - به 
زيرپهنه هاي M,R يعني تجاري و مسكوني با هدف درآمدزايي براي 
دولت تبديل مي كرد، در جلسه سه شنبه ابطال شد و عملًا اين اراضي 
ذخيره توسعه شهري براي ارتقاي زندگي شهروندان تهران باقي ماندند. 
سالاري در مورد بند 8 اين مصوبه اظهار داش��ت: با توجه به اينكه در 
راستاي اجراي مفاد طرح جامع شهر تهران بايد تمامي شهرك هاي شهر 
تهران با بارگذاري موجود و عدم احداث اضافه طبقه تثبيت مي شدند و 
با عنايت به اينكه تعدادي از شهرك هاي مذكور در مفاد طرح تفصيلي 
شهر تهران گنجانده نشده اند، اعضاي شوراي عالي مصوب كردند تا اين 
شهرك ها مورد بازبيني قرار گرفته و طبقات آنها تثبيت شود و لذا قرار 

شد اين بند مورد بارگذاري قرار گيرد.

زهرا چيذري
   گزارش  يك


